

MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS

BELARUSIAN STATE UNIVERSITY

FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS

Department of International Law

Annotation to the master's thesis

**INTERACTION BETWEEN THE WTO LEGAL REGIME AND THE PARIS
AGREEMENT UNDER THE UNITED NATIONS FRAMEWORK
CONVENTION ON CLIMATE CHANGE**

Yue Tian

Scientific supervisor:

Dr. Ekaterina Orlova

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 71 pages, 3 chapters, 88 sources.

2. Keywords: World Trade Organization (WTO) legal system; Paris Agreement under the United Nations Framework Convention on Climate Change (Paris Agreement); Legal compatibility; Nationally Determined Contribution (NDC); Carbon Border Regulation Measures (CBAM); Special and differential treatment (SDT); Article XX of the GATT.

3. The content of the work

The object of this study is the applicability of the general exception clause of the Article XX of the GATT, technical rules of the Agreement on Technical Barriers to Trade and the dispute mechanism under the framework of the WTO to climate policies, and the conflicts between CBAM, green subsidies and the principle of non-discrimination and SCM agreements.

The subject of the research is mainly to study the interaction between the legal system of the World Trade Organization and the Paris Agreement.

The purpose of this thesis is to clarify the root causes of legal conflicts, analyze the compatibility contradictions between WTO rules and climate measures of the Paris Agreement, and reveal the deep-seated logic of institutional conflicts.

Research methods: formal-legal, comparative analysis, empirical research method, doctrinal analysis.

Research results: This thesis analyses the framework of "climate friendly trade rules", extending the interpretation of Article XX of the GATT as a dynamic exception, and injecting the genes of low carbon governance into the WTO rules.

Reliability of materials and results of the thesis: The paper cites 88 sources including WTO agreements, climate agreements, academic doctrine, WTO DSB jurisprudence; combines empirical data (such as the cost impact of CBAM) and legal text analysis, and is rigor in argumentation.

Recommendations for the use of the results: The research results can be used to identify possible directions for interaction between the current climate agenda and existing international trade regulation rules. However, caution should be exercised regarding potential conflicts between predictive solutions (such as climate subsidy exemptions) and the current WTO rules. It is recommended to prioritize the implementation of transparency tools (such as the Global Climate Transparency Platform).

АННОТАЦИЯ

1. Структура и содержание магистерской диссертации: 71 страница, 3 главы, 88 источников.

2. Ключевые слова: Правовая система Всемирной торговой организации (ВТО); Парижское соглашение в рамках Рамочной конвенции ООН об изменении климата (Парижское соглашение); Юридическая совместимость; Национально определяемый вклад (НОВ); Меры углеродного регулирования на границе (СВАМ); Особый и дифференцированный режим (ОДР); Статья XX ГАТТ..

3. Содержание работы

Объектом данного исследования является применимость общего положения об исключениях, предусмотренного статьёй XX ГАТТ, технических правил Соглашения по техническим барьерам в торговле и механизма разрешения споров в рамках ВТО к климатической политике, а также конфликты между СВАМ, зелёными субсидиями, принципом недискриминации и Соглашением о субсидиях и компенсационных мерах (СКМ).

Предметом исследования является главным образом изучение взаимодействия между правовой системой Всемирной торговой организации (ВТО) и Парижским соглашением.

Целью данной диссертации является выявление коренных причин правовых конфликтов,, анализ противоречий в совместимости между правилами ВТО и климатическими мерами Парижского соглашения, а также раскрытие глубинной логики институциональных конфликтов.

Методология исследования: Формально-правовой, сравнительный анализ, метод эмпирических исследований, доктринальный анализ.

Результаты исследования: В данной магистерской диссертации проанализирована концепция «климатически дружественных торговых правил», расширено толкование статьи XX ГАТТ как динамической нормы об исключениях и предложено внедрение элементов низкоуглеродного регулирования в правила ВТО.

Надежность материалов и результатов диссертации: В работе цитируется 88 источников, включая соглашения ВТО, климатические соглашения, научную доктрину, практику Органа по разрешению споров ВТО (ОРС ВТО); сочетаются эмпирические данные и анализ нормативно-правовых актов, а аргументация отличается строгостью и последовательностью.

Рекомендации по использованию результатов: Результаты исследования могут использоваться при определении направлений взаимодействия актуальной климатической повестки и существующих правил регулирования международной торговли, однако необходимо проявлять осторожность в отношении возможных конфликтов между прогнозируемыми решениями (такими как освобождение климатических субсидий) и действующими правилами ВТО. Рекомендуется в приоритетном порядке

внедрять инструменты прозрачности (например, Глобальная платформа климатической прозрачности).